中南大学学报(医学版) 2010, 35(8) 792- DOI: 10.3969/j.issn.1672-

7347.2010. ISSN: 1672-7347 CN: 43-1427/R

本期目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

[打印本页] [关闭]

论著

人MUC5AC基因启动子荧光素酶报告 基因载体的构建及其转录活性分析 李升锦, 周向东

重庆医科大学附属第二医院呼吸内科, 重庆 400010

摘要:

目的:克隆人黏蛋白/黏液素5AC(MUC5AC)基因启动子并构建该启动子的荧光素酶报告系统,探讨该启动子的活性及转录靶向性。方法:运用Vector NT1软件包对MUC5AC基因5′端1348 bp进行启动子特征分析;以人A549细胞基因组DNA为模板分离出人MUC5AC基因5′端非翻译区大小为1348 bp的片段并进行测序鉴定,再以扩增产物为模板对启动子进行5′端删除分析,分别扩增737 bp(-689/+48),372 bp(-324/+48),112 bp(-64/+48)的片段,与荧光素酶报告基因载体重组构建,通过双荧光素酶活性进行转录活性分析。应用定点突变技术,在重组质粒的基础上建立MUC5AC启动子区SP-I结合位点和核因子(NF)-κB结合位点单独突变体,并测定中性粒细胞弹性蛋白酶(NE)诱导的转染细胞荧光素酶的相对活性。结果:序列分析发现人MUC5AC基因5′端1348 bp的区域内存在多个顺式作用元件,成功构建了4个不同长度的MUC5AC启动子报告基因载体。双荧光素酶活性分析372 bp片段为有活性的最小片段。NE可诱导含有MUC5AC启动子区NF-κB结合位点单独突变体(pGL3E-MUC5AC-NF-κB-MU)荧光素酶相对光强度增加,而NE不能诱导SP-I结合位点单独突变体(pGL3E-MUC5AC-SP-1-MU)荧光素酶表达增加。结论:上述载体的成功构建及序列分析为进一步研究MUC5AC基因的启动子活性及基因表达调控奠定了基础。MUC5AC 5′上游序列中-324/-64位点存在参与NE诱导MUC5AC基因表达的重要调控元件,位于此区域的顺式作用元件SP-1位点在NE诱导MUC5AC基因表达机制中起重要作用。

关键词: 人MUC5AC基因 启动子 基因序列分析 转录活性分析

Construction of luciferase reporter gene vector for human MUC5AC gene promoter and analysis of its transcriptional activity

LI Shengjin, ZHOU Xiangdong

Department of Respiratory Medicine, Second Affiliated Hospital, Chongqing University of Medical Sciences, Chongqing 400010, China

Abstract:

ObjectiveTo clone the human mucin (MUC)5AC gene promoter and construct its luciferase reporter vector for human MUC5AC gene and analyze its transcriptional activity. MethodsThe 1 348 bp DNA sequence at the human MUC5AC gene 5 end was analyzed by the Vector NTI software. After the target sequence from human A549 cells genomic DNA was amplified by PCR method, and the product of PCR was sequenced. By promoter deletion analysis, 3 promoter segments with different lengths were amplified by PCR, then the products were identified by DNA sequencing, and 4 promotor segments were inserted into pGL3- enhancer vectors. Site-specific mutagenesis technique was used to establish mutants of specificity protein (SP)-I and nuclear factor-kappa B (NF-κB) site in MUC5AC gene promoter. The relative luciferase activities were detected in the transfected A549 cells. ResultsSequence analysis indicated that there were many cis-acting elements in the regions of 1 348 bp DNA sequence at the human MUC5AC gene 5 end. The 4 reporter gene vectors with promoter segments with different lengths were constructed successfully. Dual-luciferase assay revealed the 372 bp fragment including activity with the minimal fragment. Neutrophil elastase (NE) could increase the expression of luciferase reporter gene plasmid containing mutated NF-kB version (P<0.05 vs. control) of MUC5AC promoter in the transfected A549 cells. The induction by NE decreased markedly when the SP-I element in MUC5AC promoter were mutated. ConclusionThis research may provide an important basis for the further study of human MUC5AC gene promoter activity and regulation of gene expression. There is an up-regulative element of gene transcription in the region of -324 to -64 bp in MUC5AC gene upstream. SP-I site of the promotor mediates NE-induced MUC5AC expression in human A549 cells.

Keywords: human MUC5AC gene; promoter; gene sequence analysis; transcriptional activity analysis

收稿日期 2009-12-06 修回日期 网络版发布日期

DOI: 10.3969/j.issn.1672-7347.2010.

基金项目:

扩展功能

本文信息

- ▶ Supporting info
- PDF(1577KB)
- ▶[HTML全文]
- ▶ 参考文献[PDF]
- ▶参考文献

服务与反馈

- ▶把本文推荐给朋友
- ▶加入我的书架
- ▶加入引用管理器
- ▶ 引用本文
- ▶ Email Alert
- ▶ 文章反馈
- ▶浏览反馈信息

本文关键词相关文章

- ▶人MUC5AC基因
- ▶启动子
- ▶ 基因序列分析
- ▶ 转录活性分析

本文作者相关文章

PubMed

通讯作者:

作者简介:

作者Email: ZXD999@263.com

参考文献:

- [1] Shao M X, Nadel J A. Neutrophil elastase induces MUC5AC mucin production in human airway epithelial cells via a cascade involving protein kinase C, reactive oxygen species, and TNF-alphaconverting enzyme [J] . J Immunol, 2005,175(6):4009-4016.
- [2] Wang B, Lim D J, Han J, et al. Novel cytoplasmic proteins of nontypeable Haemophilus influenzae upregulate human MUC5AC mucin transcription via a positive p38 mitogen-activated protein kinase pathway and a negative phosphoinositide 3-kinase-Akt pathway [J] . J Biol Chem, 2002, 277(2): 949-957.
- [3] Kim S, Nadel J A.Role of neutrophils in mucus hypersecretion in COPD and implications for therapy
- [J] . Treat Respir Med, 2004,3(3):147-159.
- [4] Jonckheere N, Van Der Sluis M, Velghe A.et al. Transcriptional activation of the murine Muc5ac mucin gene in epithelial cancer cells by TGF-\(\beta\)/Smad4 signalling pathway is potentiated by Sp-1
- [J] .Biochem J,2004,377(Pt 3):797-808.
- [5] Li D Z, Gallup M, Fan N,et al. Cloning of the amino-terminal and 5'-flanking region of the human MUC5AC mucin gene and transcriptional up-regulation by bacterial exoproducts [J]. J Biol Chem, 1998, 273(12): 6812-6820.
- [6] Kato S, Hokari R, Crawley S, et al.MUC5AC mucin gene regulation in pancreatic cancer cells
- [J] .Int J Oncol, 2006, 29(1):33-40.
- [7] Kadam S, Emerson B M. Mechanisms of chromatin assembly and transcription [J] .Curr Opin Cell Biol, 2002,14(3):262-268.
- [8] Boeger H, Bushnell D A, Davis R, et al. Structural basis of eukaryotic gene transcription [J] .FEBS Lett, 2005,579(4):899-903.
- [9] Kornberg R D.The eukaryotic gene transcription machinery [J]. Biol Chem, 2001,382(8):1103-1107.
- [10] Schumacher M A, Lau A O, Johnson P J.Structural basis of core promoter recognition in a primitive eukaryote [J] .Cell, 2003, 115(4): 413-424.
- [11] Chen Y, Nickola T J, DiFronzo N L, et al. Dexamethasone-mediated repression of MUC5AC gene expression in human lung epithelial cells [J]. Am Respir Cell Mol Biol, 2006,34(3):338-347.
- [12] Hewson C A, Edbrooke M R, Johnston S L.PMA induces the MUC5AC respiratory mucin in human bronchial epithelial cells, via PKC, EGF/TGF-alpha, Ras/Raf, MEK, ERK and Sp-1-dependent mechanisms [J] . J Mol Biol, 2004, 344(3): 683-695.

本刊中的类似文章

Copyright by 中南大学学报(医学版)